
رسانه مستقلروزنامه

www.donyayehavadar.irشنبه  7 دی 1398 -  قیمت: 1000 تومان 386

2

نقدی بر »23 نفر«؛ ساخته مهدی جعفری

سوژه بکری که حیف و میل شده!

7

  پایان تلخ رابطه استقلال و استراماچونی؛ 

چه کسی »مقصر« بود؟
آیا »استرا« صرفاً برای پول رفت؟

یا حاجی »فَتَل« فقط برای آوردن »فرهاد« آمده؟
و هزاران پرسش بی پاسخ دیگر!

امام جمعه کرج: 

کاندیداها را  نقد گفتمانی کنید

مخالفت روسیه با تمدید 
تحریم تسلیحاتی ایران

2
»نماینده ولی فقیه در مازندران

و امام جمعه ساری«:
مسئولان به دنبال حل 
مطالبات مردم باشند

3
»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

تدوین استراتژی های سازمانی
در بازاریابی الکترونیکی  )1(

4
رئیس شورای شهر کرج:

نقد سازنده رسانه ها را روی 
چشم می گذاریم،در برابر 
تخریب کوتاه نمی آییم

5

»استاندار قزوین« مطرح کرد:

راه دستیابی به توسعه 
پایدار با مشارکت دادن 

مردم در امور 

»امام جمعه قزوین«: 

فعالیت در دستگاه قضا
باید »عدالت مدارانه« باشد

6

3

3
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خبری

امام جمعه کرج گفت: بر اساس فرمایش رهبر 
انقلاب، راه نجات کشور در نیویورک و لوزان 
و... نیست بلکه نجات کشور در تحقق اقتصاد 

مقاومتی و تقویت تولید داخلی است.

به گزارش »دنیای هوادار«، آیت الله محمدمهدی 
حسینی همدانی -نماینده ولی فقیه در استان 
البرز و امام جمعه کرج- در خطبه های نماز با 
ابراز قدردانی نسبت به دستگاه اطلاعاتی استان و 
به ویژه اطلاعات سپاه در برخورد با مفاسد گفت: 
نهادهای امنیتی فضای استان را به خوبی رصد 
می کنند و هر کدام از آن ها در مقاطع مختلف با 

مفاسد برخورد لازم را دارند.
امام جمعه کرج ادامه داد: از دستگاه اطلاعاتی سپاه 
بابت کشف و دستگیری شبکه فساد دارویی تشکر 
می کنم و همچنین از رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
که در مدت حضورشان در این مسئولیت اقدامات 

فسادستیز داشتند کمال تشکر را دارم.
حسینی همدانی در بخش دیگری از خطبه ها با 
انتقاد از برگزاری کنسرت ها و برنامه هایی که در 
یکی از دانشگاه های استان با شرایط نامناسبی 
نفر هستند که در  برگزار شد گفت: یکی دو 
برنامه ها را اجرا می کنند و  این  سراسر استان 
برگزار  کنسرت  می خواهند  هم  دیگران  وقتی 
کنند، می گویند امام جمعه نمی گذارد کنسرت 

برگزار شود.
امام جمعه کرج گفت: این افراد یک انحصار و 
رانتی برای خودشان درست کرده اند. این موارد 
ارتباطی با امام جمعه ندارد و بنده اگر مخالفتی 
هم کرده ام بافساد و اجتماع دختر و پسر در یک 
فضای نامطلوب و غیرشرعی، بوده است و برگزاری 
باید در یک شرایط فرهنگی  این نوع برنامه ها 

مناسب باشد.
خطیب جمعه کرج در بیان ویژگی های نماینده 
تراز انقلاب اسلامی گفت: نماینده مجلس باید 
محافظه کار و اهلِ زد و بند نباشد. برخی حاضرند 

برای جلب آراء مردم، خطوط قرمز را هم کنار 
بگذارند و مردم باید با دقت رفتار و گذشته کاندیدا 

را ملاک قرار دهند.
وی ادامه داد: افرادی هم که در حال رایزنی برای 
انتخاب اصلح هستند باید وضعیت موجود استان و 
همه جوانب را بررسی بکنند. نقاط ضعف و قوت، 
مشکلات، حساسیت ها و مزیت ها را خوب بررسی 
بکنند و ببینند کاندیداهای شرکت کننده چقدر 
توان دارند تا این مشکلات و ناهمواری ها را مرتفع 
کنند و توانایی افراد را بسنجند و در بررسی افراد 

هم سعه صدر داشته باشند.
حسینی همدانی تأکید کرد: نقص های شخصیتی 
را بزرگ نکنید. نقد گفتمانی بکنید و گفتمان افراد 
را در پذیرش این مسئولیت بشنوید و بررسی کنید 

و راستی آزمایی کنید.
همه  گفت:  البرز  استان  در  فقیه  ولی  نماینده 
باید گوش به فرمان ولی جامعه باشیم. در طول 
سال های بعد از انقلاب دیده ایم که درایت رهبری 
چگونه توانسته امنیت و اقتدار کشور را تأمین کند. 
حوادث گوناگون و فتنه های پی در پی که دشمن 
برای نابودی انقلاب طراحی کرده بود با کمک الهی 

و همراهی مردم با ولایت خنثی شده است.
نفس های  اسلامی  انقلاب  گفتمان  افزود:  وی 
مرتجع  طرفداران  و  اسرائیل  و  آمریکا 
منطقه ای شان را به شماره انداخته است و دشمن 
از هر فرصتی استفاده می کنند تا شاید بتوانند 

یک نفسی تازه کنند.
حسینی همدانی ادامه داد: با برنامه ریزی دقیق یک 
فتنه ای برپا می کنند و حتی به اشرار دل می بندند 
تا شاید آن ها بتوانند کاری بکنند. مشکلات مردم 
را هم روزنه ای برای خود می بینند و تلاش دارند تا 

با فریب افکار عمومی جریان سازی کنند.
خطیب جمعه کرج گفت: مهم ترین فتنه ای که 
دشمن در سال های اخیر به راه انداخته فتنه88 
بود که طی آن قدرت طلبیِ سران فتنه با همکاری 
منافقین و حمایت های آمریکا برای نظام هزینه 

درست کرد.
روشنگری های  کرد:  تصریح  همدانی  حسینی 
مقام معظم رهبری در دوران 8ماهه فتنه منجر به 
برپایی راهپیمایی عظیم 9دی با حضور همه اقشار 
مردم شد و آن تجمع عظیم در محکومیت فتنه 

در کشور شکل گرفت و ماندگار شد.
رئیس شورای فرهنگ عمومی استان البرز ادامه 
داد: با توجه به فتنه گری ها و اقداماتی که دشمن 
امسال  داده  نشان  از خود  اخیر  ماه  این دو  در 
راهپیمایی 9دی با شکوه و عظمت بیشتری برگزار 
خواهد شد و مردم پاسخ یاوه گویی های آمریکا و 

عمالش را خواهند داد.
امام جمعه کرج یادآور شد: دشمن و وابستگان 
داخلی آن به دنبال ایجاد دوقطبی کاذب امنیت 
در برابر معیشت است در حالی که در فتنه اخیر 
دیدیم اشرار چگونه امنیت و معیشت مردم را با 
ایجاد ناامنی و غارت فروشگاه ها و مراکز کسب و 

کار مورد تعرض قرار دادند.
وی با انتقاد از برخی جرایانات سیاسی که اصرار 
دارند   CFT کنوانسیون  به  ایران  پیوستن  به 
گفت: متأسفانه در فضای دیپلماسی هم در باب 
کنوانسیون های زیر مجموعه FATF باز هم عده 
ای این مطلب را پیش کشیده اند که تنها راه 
نجات اقتصاد و معیشت کشور پیوستن به این 
را  این موضوع  و عده ای هم  کنوانسیون هاست 
در رسانه ها تکرار می کنند؛ در حالی که اشکالات 

زیادی بر عملکرد این کنوانسیون وارد است.
حسینی همدانی تأکید کرد: هرگاه از مسیری 
که رهبر معظم انقلاب برای کشور ترسیم کردند 
فاصله گرفتیم ضربه خوردیم. بر اساس فرمایش 
رهبر انقلاب، راه نجات کشور در نیویورک و لوزان 
و... نیست بلکه نجات کشور در تحقق اقتصاد 
مقاومتی و تقویت تولید داخلی است و هر کسی 
در جایگاه خود و به اندازه سهم خود باید در این 

راستا بکوشد.
خطیب جمعه کرج گفت: وظیفه ما این است 
که طوری عمل نکنیم که دشمن فرصتی برای 
کار  به  باشد.  داشته  نظام  دادن  نشان  ناکارآمد 
گرفتن مدیران ناکارآمد و به وجود آوردن نارضایتی 
انقلاب است چرا که  و  نظام  به  در مردم ظلم 
دستورالعمل دشمن این است که هر طور که شده 

نظام را در مقابل مردم قرار دهد.

امام جمعه کرج: 

کاندیداها را  نقد گفتمانی کنید
راه نجات کشور تقویت تولید داخلی است

مخالفت روسیه با تمدید تحریم 
تسلیحاتی ایران

معاون وزیر امور خارجه روسیه با اعلام مخالفت این 
کشور با تمدید تحریم تسلیحاتی ایران از سوی شورای 
امنیت خاطرنشان کرد که تحریم تسلیحاتی ایران نباید 

تمدید شود.

»سرگئی ریابکوف« که مذاکره کننده ارشد هسته ای روسیه 
است، روز پنجشنبه در مصاحبه با خبرگزاری اینترفاکس با 
بیان اینکه توافق ها باید اجرا شود، گفت: شرکت کنندگان 
برجام و مولفان قطعنامه۲۲۳۱ در گذشته در مورد  در 
محدودیت صادرات انواعی از تسلیحات و تجهیزات نظامی 
مشمول هفت رده طبقه بندی سازمان ملل برای تسلیحات 

متعارف به ایران توافق کردند.
وی افزود: اینها فهرستی از تسلیحات است که صادرات آن 

در زمان حاضر به جمهوری اسلامی ایران منع شده است.
صادرات  منع  به  همچنین  روسیه  خارجه  وزیر  معاون 
تسلیحات ساخته شده در ایران اشاره کرد که از سوی 

شورای امنیت وضع شده است.
ریابکوف خاطرنشان کرد که دوره منع صادرات و واردات 
تسلیحات به ایران در سال آینده بسر می رسد و تمدید این 

ممنوعیت نمی تواند مطرح شود.
وی ادامه داد: ما آماده نیستیم هربار به خواسته شرکای 
امریکایی تن دهیم. آنها می توانند سال آینده نیز موضوع 
دیگری را مطرح کنند. آنچه که طرف آمریکایی به آن 
می پردازد می توان اقدام بدون اصول در سیاست خارجی 

تلقی کرد.

شانس برای حفظ برجام کاهش یابد
فشار  سیاست  که  باورم  این  بر  من  گفت:  روس  مقام 
می نامد  را  آن  آمریکایی  طرف  که  ایران  بر  حداکثری 
این مسأله  به  با توجه  ادامه خواهد یافت.  نیز  در آینده 
شانس برای اینکه برجام حفظ و به طور کامل اجرا شود با 
تلاش های آمریکا و چشم پوشی آن از سوی شرکای اروپایی 

کاهش خواهد یافت.
ریابکوف افزود: این مسأله را باید پذیرفت و ما از آن نگران 
با  اقدام  و  به خویشتنداری  را  ما همه طرف ها  هستیم. 
مسئولیت دعوت می کنیم، ما در این مورد به دوستان ایرانی 
می گوییم که گام های منظم آنها برای کاهش تعهدات در 
چارچوب برجام بر تنش وضعیت می افزاید هر چند که 
منطق اقدامات ایران را درک می کنیم و همواره به آن اشاره 

می کنیم.
 مقام روس تصریح کرد: مجموعه ای از مسائل وجود دارد 
در  بپردازند.  آن  به  باید  برجام  در  شرکت کنندگان  که 
بین این مسائل حفظ طرح ها در سایت هسته ای فردو و 
اراک است. ازجمله مسائل دیگر اقدامات مربوط به کانال 
صادرات کالاها به ایران و افزایش عرصه اقدام آن و ساز و 
کار اینستکس و تأمین امکان کشورهای دیگر غیرعضو در 

اتحادیه اروپا در این طرح است.
دیدارهای  در  بارها  را  مسائل  این  همه  داد:  ادامه  وی 
با شرکای خود مطرح کرده ایم و به صورت مشروح و با 
جزئیات و رونمایی از پیشنهادها مطرح کرده ایم و در آینده 

نیز چنین اقدام می کنیم.
شرایط  در  متأسفانه  گفت:  روسیه  خارجه  وزیر  معاون 
کنونی وضعیت بی ثبات است و شرایط پیرامون برجام بدتر 
می شود. ما از هر تلاشی که به اجرای ان کمک کند حمایت 
می کنیم. این شامل ابتکارات دیپلماتیک رهبری فرانسه نیز 

می شود.
به گفته وی فدراسیون روسیه به طور کامل از این گام ها 
حمایت می کند. اما نقش کلیدی و مسئولیت اصلی در مورد 

اینکه این توافق فروبپاشد بر دوش آمریکا قرار دارد.

خبر اولسیاست خارجی

امام جمعه کرج: از دستگاه 
اطلاعاتی سپاه بابت کشف 

و دستگیری شبکه فساد 
دارویی تشکر می کنم و 

همچنین از رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی که در مدت 

حضورشان در این مسئولیت 
اقدامات فسادستیز داشتند 

کمال تشکر را دارم.
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3 اجتماعی

»امام جمعه قزوین«: 
فعالیت در دستگاه قضا باید 

»عدالت مدارانه« باشد
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه قزوین گفت: 
کسانی که می خواهند در دستگاه قضایی کار کنند 
باید فعالیت عدالت مدارانه براساس قوانین و مقررات 

داشته باشند.

آیت الله عبدالکریم عابدینی در حاشیه بازدید از روند برگزاری 
آزمون کارشناسان رسمی دادگستری که در دانشکده فنی 
و حرفه ای شهید بابایی قزوین برگزار شد، افزود: کارشناسان 
و کارکنان دادگستری، سربازان حمایت از حق، عدالت و 

قانون هستند.
دستگاه  حوزه  در  می خواهند  که  کسانی  یادآورشد:  وی 
قضایی فعالیت نمایند باید توجه داشته باشند که حمایت 
از حقوق مردم در اولویت کاری آن ها قرار دارد و باید تلاش 

کنند تا در تحقق این رسالت مهم موفق عمل کنند.
امام جمعه قزوین تأکید کرد: کسانی که می خواهند در 
دستگاه قضا کار کنند باید فعالیت عدالت مدارانه بر اساس 

قوانین و مقررات داشته باشند.
آزمون عضویت در کانون کارشناسان رسمی دادگستری با 
شرکت 9۱۱نفر داوطلب در 7۲رشته تخصصی هم زمان با 

سراسر کشور در قزوین برگزار شد.

»استاندار البرز«:
مدیران البرز باید پاسخگوی مطالبات 

مردم باشند
گفت: طی 3ماه  البرز  استان  در  دولت  عالی  نماینده 
گذشته با توجه به مأموریت محوله به مدیریت عملکرد، 
بازرسی و امور حقوقی استانداری البرز برای هماهنگی و 
برنامه ریزی، 39مدیرکل و همچنین معاونان استانداری 

با حضور در سامد، پاسخگوی مردم بودند.

به گزارش »دنیای هوادار به نقل از اداره کل روابط عمومی و 
امور بین الملل استانداری البرز، شهبازی روزپنجشنبه در جمع 
مدیران و معاونان استانداری با بیان اینکه اقدام برای کسب 
رضایتمندی مردم از سوی مدیران ضرورت دارد، افزود: بر این 
اساس همواره دیدارهای چهره به چهره در نقاط مختلف استان 

اعم از شهرها و روستاها در دستور کار است.
وی ادامه داد: کسب رضایتمندی مردم و ایجاد بسترهای 
رفاه، امنیت و آرامش مردم از اهداف نظام، تأکید مقام معظم 
رهبری و سیاست اصلی دولت تدبیر و امید است از این رو 
کارگزاران نظام باید این اصل اساسی را به جد مورد توجه 

قرار دهند.
شهبازی گفت: حضور مدیران در سامد )سامانه ارتباطات 
مردمی دولت( و ارتباط برخط با مردم از جمله مأموریت هایی 
است که به مسئولان استان دادیم و انتظار می رود که علاوه 
و ملاقات های  استان  نقاط مختلف  در  میدانی  بر حضور 
مردمی، این امر نیز به صورت منظم و با اطلاع رسانی قبلی 

اجرایی کنند.
وی بر ضرورت دیدارهای چهره به چهره مدیران استان با مردم، 
تأکیدکرد و افزود: حضور مسئولان در بطن جامعه و دیدار 
و گفتگوی رو در روی آن ها با مردم، موجبات ارتقاء کیفیت 

خدمات دهی را فراهم می کند.

نماینده ولی فقیه در مازندران و امام جمعه 
ساری با اعلام این که برخی ناکارآمدی های 
 : گفت  نیست،  مردم  قبول  مورد  امروز 
و  مشکلات  حل  به دنبالِ  باید  مسئولان 

مطالبات مردم باشند.

حجت الاسلام و المسلمین محمد باقر محمدی 
لائینی در خطبه های نماز جمعه ساری افزود: 
به  و  نکرده  کار  خوب  دست اندرکاران  اگر 
نشوند،  اصلاح  و  نکنند  توجه  مردم  گرفتاری 

زمینه فتنه را فراهم می کنند.
وی با بیان این مهم که مردم اعتراض دارند، اما  
اعراض ندارند، گفت: صدای مردم را باید بشنویم 
و به دنبال حل مطالبات آنان باشیم و با رعایت 

این موارد در واقع فتنه را از ریشه بخشکانیم.
محمدی لائینی با اظهار این مطلب که مسئولان 
و نیروهای مخلصی در کشور هستند که برای 
حل مشکلات مردم تلاش می کنند و انتقادی 
متوجه آنان نیست، گفت: اما کسانی هستند که 
سوءاستفاده می کنند، گره گشایی نمی کنند و به 

موضوعات مردم بی خیال هستند!
امام جمعه ساری افزود: باید از مردم در مقابل 
ناتوانی و اشتباه خود عذرخواهی کنیم و تواضع 
می تواند زمینه فتنه را در جامعه از بین ببرد، باید 
مراقب باشیم و  نباید زمینه فتنه را در کشور به 

وجود بیاوریم.
و  اعتراض  به  باید  که  این  بر  تأکید  با  وی 
خواسته های مردم توجه کرد و صدای آن ها را 
به درستی شنید، گفت: فتنه فقط آشوب نیست، 
بلکه کسانی که زمینه نارضایتی مردم را به وجود 

بیاورند، بخشی از فتنه گران هستند.
او ادامه داد: مردم نشان دادند که جلوتر از برخی 
خواص حرکت می کنند و امروز نیز باید مراقب 

باشیم چرا که برخی از ناکارآمدی هایی که امروز 
شاهد آن هستیم، قابل قبول برای مردم نیست و 

این موارد زمینه ساز فتنه می شود.

صدای جدید انقلاب در گام دوم
نماینده ولی فقیه در مازندران با اظهار این که 
انقلاب اسلامی با صدای جدید وارد گام دوم 
این صدای جدید گام دوم  شده است، گفت: 
فتنه  از  تا تلاش گوناگونی  انقلاب سبب شد 
علیه ایران به وجود بیاید ولی بدانید با هوشیاری 
رهبری و بصریت مردم همه این دسیسیه ها از 

بین رفته و می رود.
وی افزود: ۲کانونِ دشمنی علیه ایران در حال 
نابود شدن است؛ چرا که انقلاب اسلامی با حفظ 
و پایبندی به شعار و آرمان های خود روز به روز 

در حال گسترش است.
امام جمعه ساری گفت: ناکامی دشمنان را در 
مقابل پیشرفت انقلاب شاهد هستیم و دشمنان 
درصدد هستند که صدای جدید ایران در گام 
دوم انقلاب به گوش مردم دنیا نرسد و در داخل 
خفه کنند، اما تاکنون نتیجه ای جز شکست 

برای آنان نداشت.

نامزدهای انتخابات از انقلاب حمایت کنند
امام جمعه ساری همچنین به در پیش بودن 
انتخابات مجلس شورای اسلامی هم اشاره کرد 
و گفت: باید بدانیم و مراقب تبلیغات نامزدها 
باشیم و داوطلبان باید از انقلاب حمایت کنند 

و گرایشی به غرب نداشته باشند.
محمدی لائینی افزود: استقلال و عزت ملت، 
اقتصاد داخلی، صنایع ملی، کشاورزی خودکفا، 
مقابله با تهدیدات دشمنی، مبارزه با قاچاق و 
مقاومت و خط استقامت و تسلیم ناپذیری باید 

معیار انتخاب داوطلبان از سوی مردم باشد.
وی گفت: مردم باید از داوطلبان در مورد نظراتشان 
از معاهدات ملی در سطح بین المللی بپرسند و 
همه باید بدانیم که مسائل و مشکلات امروز کشور 

به دست مردم داخل حل و فصل می شود.
او خطاب به رأی دهندگان تأکید کرد: به سمت 
کسانی نروید که به استقلال ما فکر نمی کنند، 
اگر به سمت غرب گرایش پیدا کنیم مشکلات 
حل نمی شود، مشکلات با اتکاء به خود حل و 

فصل می شود.
محمدی لائینی گفت: اگر کاسه گدایی به سمت 
می شود  دوچندان  مشکلاتمان  بگیریم  غرب 
و دنیای استکبار بداند ملت و نظام جمهوری 

اسلامی به دامن غرب باز  نمی گردد.
سالروز 9دی  به  همچنین  ساری  جمعه  امام 
اشاره و از آن به عنوانِ یک رویداد به یادماندنی 
یاد کرد و گفت: 9دی نشانگر ولایت پذیری و 
اطاعت مردم از مقام معظم رهبری بوده است و 

این روز باید برای مردم کالبدشکافی شود.

استاندار قزوین گفت: راه دستیابی به توسعه 
پایدار در همه حوزه ها، مشارکت  و  متوازن 
دادن مردم و به میدان آوردن آن ها در همه 

امور است.

هدایت الله جمالی پور، بعدازظهر پنجشنبه در 
نشست هم اندیشی الگوی دیده بانی توسعه پایدار 

توسعه  شاخص های  که  زمانی  افزود:  استانی 
منتشر می شود باید تأسف خورد که چرا با وجود 
منابع بسیار غنی و نیروی انسانی توانمند در 

رتبه های پایینی قرار می گیریم.
از هنر  باید  اینکه  بر  تأکید  با  استاندار قزوین 
برخوردار  منابع  از  درست  و  مناسب  استفاده 
اختیار  در  ما  موجود  منابع  اگر  گفت:  شویم، 
کشورهای دیگر بود آن ها استفاده بهتری از این 

شرایط داشتند.
اسلام  مبین  دین  در  اینکه  بیان  با  وی 
رهنمودهای ارزشمندی در حوزه توسعه وجود 
دارد و همچنین در قرآن نیز در حوزه حکمرانی 
توصیه هایی وجود دارد که باید بر روی آن ها 
بیشتر و بهتر تمرکز کنیم، گفت: با وجود همه 
امکانات و استعدادها باید نقاط ضعفی که موجب 
شده در حوزه توسعه عقب بمانیم را بررسی و 

موشکافی کنیم.
وی با بیان اینکه مدیران ما باید خود را بی نیاز 

از مشارکت مردم در امور ندانند، افزود: باید با 
کمک شهروندان برنامه های توسعه ای را پیگیری 

و به تحقق رساند.
در  متأسفانه  داد:  ادامه  قزوین  استاندار 
نتیجه  به  هنوز  توسعه  مباحث  اولویت بندی 
کاملی دست نیافته ایم و نمی دانیم که از میان 
صنعت، کشاورزی و یا گردشگری و یا آموزش 

و پرورش کدام اولویت ما هستند.
جمالی پور با تأکید بر اینکه باید برای پیشرفت 
کشور در همه ابعاد از اقتصادی گرفته تا فرهنگی 
و اجتماعی اتاق فکر با حضور صاحبان اندیشه و 
فکر ایجاد کنیم، افزود: به اشتباه فکر می کنیم 
که حتماً باید در همه زمینه ها با همدیگر باید 

هم فکر باشیم تا بتوان در کنار هم بنشینیم.
استاندار قزوین در پایان خاطرنشان کرد: برای 
باید به یک اجماع  دستیابی به توسعه پایدار 
عمومی دست پیدا کنیم که تاکنون کمتر به آن 

توجه شده است.

»نماینده ولی فقیه در مازندران و امام جمعه ساری«:

مسئولان به دنبال حل مطالبات مردم باشند

اخبار استان ها

»استاندار قزوین« مطرح کرد:

راه دستیابی به توسعه پایدار با مشارکت دادن مردم در امور 
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اقتصادی

   دکتر علی قوامی
محقق، مدرس و مشاور کارآفرینی

و  تحلیل گر بازارسرمایه

فعالیت های  منطقی  توسعه  و  بیشتر  فروش  برای 
سازمان خود در بازار نیاز به یک برنامه ریزی درازمدت و 
حساب شده دارید. این برنامه که در واقع استراتژی های 
اساسی سازمان شما نسبت به شاخص ها و متغیرهای 
گوناگون مؤثر در بازارهای وبی است باید دورنمایی از 
کلیه حرکت ها و رفتارهای شما در دستیابی به شرایط 
ایده آل و کنترل آن داشته باشد. به همین جهت در 
این مقاله که در دو قسمت به چاپ خواهد رسید به 
بررسی کلی تدوین استراتژی های سازمانی در بازاریابی 
الکترونیکی خواهیم پرداخت. مسیر کلی جریان تدوین 

استراتژی را می توان بر سه مبنای زیر استوار ساخت.
 تعیین بازاری مناسب با امکانات و ظرفیت 

های سازمان خود
 راه اندازی یک سایت مطابق با سطح مورد 

انتظار و حجم فعالیت های پیش بینی شده
پی گیری  و  وبی  کار  و  کسب  به  پرداختن   

تراکنش های مالی و کالایی

گزینش بازار بر اساس کالاهای رایج
در بازارهای وبی

با یک نگاه اجمالی بر فروشگاه ها و سازمان های فعال در 
بازارهای الکترونیکی می توان مجموعه کالاهای مورد 
داد و ستد توسط آنها را به سه دسته عمده تقسیم کرد.

الف( گروه فروشندگان کالاهای فیزیکی
این گروه بر حسب نوع تولیدات و یا خدماتی که ارائه 
می دهند امکان فروش مستقیم کالای خود را از طریق 
اینترنت و دنیای شبکه ندارند. لذا مجبور هستند پاره ای 
از جریان معامله را با استفاده از امکانات فیزیکی انجام 
دهند. فروش کالاهایی همچون گل، سخت افزارهای 
رایانه ای، لباس، وسایل منزل و ... می تواند تا مراحل 
خدمات  و  مالی  تراکنش  ردگیری،  سفارش،  ثبت 
پشتیبانی در محیط وب صورت گیرد اما برای ارسال 
کالا به محل مورد نظر مشتری باید سیستم یکپارچه 
و منظمی در محدوده جغرافیایی بازار تعیین شده 

طراحی و پیاده سازی کرد.

ب( گروه فروشندگان کالاهای اطلاعاتی
این گروه از فروشندگان به این دلیل که امکان فروش 
کالاها و خدمات خود را از طریق وب دارند به راحتی 
می توانند استراتژی های متفاوتی را برای فروش تدوین 
معامله  مورد  این دسته  توسط  که  کالاهایی  کنند. 
قرار می گیرند شامل سرویس های مشاوره، طراحی، 
مدیریت، از راه دور، خدمات فنی و مهندسی، کتاب 
های الکترونیکی، موسیقی، فیلم، نرم افزار و... می باشد. 
از محاسن اینگونه کالاها که عموماً دست برنامه ریزان 
را تا حد زیادی برای سیطره بر بازارهای گسترده باز 

می کند عدم نیاز به مسائلی همچون انبارداری، پست، 
فروش  از  پس  خدمات  مشتری،  با  فیزیکی  ارتباط 

مستقیم و... است.

 با توجه به این تقسیم بندی این سؤالات پیش می آید 
که کدام دسته از کالاها بازار بهتری دارند؟ تا چه حد 
می توان جریان فروش کالا را به صورت مجازی طی 
کرد؟ چه گروههایی از طبقات مختلف جامعه خواهان 
استفاده از سیستم خرید کالاها به صورت الکترونیکی 
هستند؟ کدام دسته کالاهای اطلاعاتی و کدام دسته 
کالاهای فیزیکی را می پسندند و یا احتیاج دارند؟پاسخ 
به این سؤالات می تواند گره گشای بسیاری از مسائل در 

تدوین استراتژی گزینش بازار باشد.
 برای این منظور باید بررسی های خود را بر روی نوع 
کالاهایی که قصد عرضه آن را در وب دارید متمرکز 
کنید پس از تعیین نوع کالا بر اساس اقبال عمومی، 
می توانید نسبت به گزینش بازار هدف خود اقدام کنید 
سپس برنامه ریزی های لازم را برای ارائه هر چه بهتر 
و سریعتر کالا به مشتری تدوین کنید بسته به اینکه 
چه حجمی از فعالیت های فیزیکی را بتوانید به وب 
انتقال دهید در آمد و سودآوری حاصل از کالای شما 

بیشتر خواهد شد.
 در مقایسه ای کلی و نه خیلی دقیق می توان گفت: 
های  گروه  و  افراد  برای  معمولاً  اطلاعاتی  کالاهای 
فیزیکی  کالاهای  برعکس  و  دارند  کاربری  خاصی 
جنبه استفاده عمومی ندارند. به طور مثال: یک کتاب 
افراد  توجه  مورد  نرم افزار  آموزش  ویژه  الکترونیکی 
از  قابل خرید  لباس  قرار می گیرد ولی یک  خاصی 
سوی هر کسی است. بنابراین شما در معامله کالاهای 
فیزیکی بیشتر کالایی را به کار می برید که تقریباً در 
تمام دنیا مورد استفاده دارد و امکام ارسال آن از طریق 
شما و عاملیت های فروش شما به سرتا سر نقاط کره 
شما  اطلاعاتی  کالاهای  در  ولی  دارد.  وجود  زمین 
معمولاً فروشنده کالاهایی هستید که بسیار نادر و 

انحصاری و تا حدودی سفارشی هستند لذا مشتریان 
آنها هم گروه خاصی خواهند بود.

 شما در فروش کالاهای فیزیکی با مسائلی همچون 
حجم و تعداد برای حمل و نقل مواجه خواهید بود اما 
کالاهای اطلاعاتی معمولاً این مشکلات را ندارند. اما 
نکته مشابهی که نباید در فروش هر دو دسته کالای 
اطلاعاتی و فیزیکی از آن غافل شد این است که هر 
چند امکان خرید و فروش مستقیم آن برای شما و 
مشتری فراهم باشد. اما اگر اینترنت راه حل ساده تری 
برای بازاریابی و فروش این کالا باشد اجازه بدهید این 
معامله از طریق اینترنت صورت بگیرد. گو اینکه این راه 
می تواند در کاهش هزینه های انبارداری، نامه نگاری، 

تبلیغات و... تأثیر زیادی بگذارد.

استراتژی های اساسی توسعه وب سایت 
)فروشگاه الکترونیکی(

مسلماً مهمترین عامل حیاتی برای باقی ماندن یک 
اینترنتی داشتند یک  سازمان در عرصه رقابت های 
وب سایت حرفه ای، فعال و پویاست که مورد توجه و 
اقبال گروههای مختلف مشتریان قرار گیرد. بنابراین 
به  را  وب سایت  یک  توسعه  استراتژی های  می توان 

صورت زیر نام برد:
راه اندازی یک وب سایت   مرحله 1( طراحی و 
برای  بالا  انعطاف  قابلیت  و  پویایی  حداکثر  با 
و  شده  )پیش بینی  آینده  توسعه  برنامه های 

پیش بینی نشده(
 مرحله 2( فعالیت های برنامه نویسی، تبلیغاتی 
و... برای جذب و افزایش تعداد بازدیدکنندگان 

فروشگاه الکترونیکی
جهت  در  لازم  برنامه های  تدوین   )3  مرحله 
تبدیل بازدیدکنندگان صرف به مشتریان بالقوه 
و ایجاد رغبت در آن ها برای مراجعت های مجدد 
به  آنها  کردن  تبدیل  هدف  با  بازدیدکنندگان 

مشتریان بالفعل

گام اول آشنایی مشتری با شما
راه  از  نفر  یک  فرض  به  وب سایت  راه اندازی  از  بعد 
خاصی مثل تبلیغات در روزنامه، اینترنت، جستجو 
فروشگاه  در  قدم  و  شد  آشنا  شما  وب سایت  با  و... 
الکترونیکی شما گذاشت. این شخص در این مرحله 
چگونه می تواند با شرکت شما و فعالیت های شما آشنا 
شود؟ همانطور که می دانید در وب، میلیاردها صفحه 
وجود دارد که ردگیری صحت ادعای آنها کار آسانی 
نیست. بنابراین علاوه بر افرادی که به کسب و کار 
سالم در اینترنت می پردازند عده ای هم یافت می شوند 
که در صدد فریب مردم و کسب در آمدهای نادرست 
هستند. از این رو مهمترین وظیفه شما در برخورد با 
بازدیدکننده این است که اطلاعات کامل و دقیقی از 
خود و سازمانتان به او ارائه دهید و تأیید صحت آن 
را از طرق مختلف برایش میسر سازید. انجام این کار 
برای اعتبار یافتن نام شرکت و سایت شما در ذهن 
مردم مؤثر خواهد بود. این اطلاعات می تواند شامل 

موارد زیر باشد:
1 - نام کامل و ثبت شده شرکت شما

2 -  معرفی ساختار تشکیلاتی و افراد فعال در 
سازمان

3 -  نشانی پستی دفتر مرکزی و دفاتر نمایندگی
و  تلفن  الکترونیک، شماره  -  نشانی پست   4
از  پس  خدمات  بازاریابی،  دفاتر  فکس  شماره 
فروش و روابط عمومی ها و مدیران ارشد سازمان
5  -  تصاویر، بیوگرافی و رزومه های شخصی و 

شرکتی
6 -  گواهی نامه ها و رضایت نامه های فنی دریافت 
شده در بعد ملی و بین المللی و شماره تماس و 
پست الکترونیک سازمان های ارائه دهنده این 

گواهی نامه ها
7 -  هر اطلاعات دیگری که در جلب اطمینان و 
ایجاد آرامش خیال در ذهن بازدیدکننده مؤثر 

باشد.

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

تدوین استراتژی های سازمانی در بازاریابی الکترونیکی  )1(
دیجیتال مارکتینگ
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5 شهری

تغییرات اقلیمی تهدیدی جدی
برای بهداشت عمومی 

متخصصان طب عمومی در ایرلند در یک مطالعه جدید 
بار دیگر بر اثرات بیماری زای تغییرات اقلیمی و تهدید آن 

برای سلامت بشر تأکید کردند.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، یک متخصص بهداشت 
عمومی در این مطالعه هشدار داد که پدیده تغییرات جوی از 

تهدیدات مهم برای سلامت انسان امروزی است.
دکتر »اینا کِلیِ«، کارشناس طب عمومی و رئیس گروه سلامت 
و محیط زیست بهداشت عمومی در آژانس دولتی »اچ اس ایِ« 
انگلیس در این باره هشدار داد: تغییرات اقلیمی یکی از عوامل 
مؤثر در افزایش خطر ابتلا به بیماری های ناشی از آب آلوده، 
افزایش مرگ ومیرهای  سرطان پوست، بیماری های ریوی و 

مرتبط با تغییرات دماست.
وی گفت درحالی که اغلب تمرکز بحث های مرتبط با تغییرات 
اقلیمی بر پیامدهای محیط زیستیِ آن است اما باید تأکید 
کرد که این پدیده همچنین بر سلامت انسان ها اثرات منفیِ 

جدی دارد.
دکتر کِلیِ می گوید: پیامدهای تغییرات جوی شامل سیلاب ها، 
تغییرات دمایی شدید و آتش سوزی های گسترده می تواند 
چالش های بسیاری برای سلامت عمومی به همراه داشته باشد.

وی افزود: اقلیم، بر آب و هوا اثر می گذارد و پدیده های آب و 
هوایی شدید نیز به نوبه خود بر تمام انواع موضوعات زیست 
محیطی مانند زیرساخت های جاده ای و مسائل مرتبط با خودرو 
و حمل و نقل تأثیرگذارند و تمام این تغییرات به گونه ای به 

سلامت انسان آسیب وارد می کنند.
به گزارش روزنامه آیریش تایمز، اثرات سیل بر آلودگی آب ها، 
خطرات اشعه UV برای پوست با گرمتر شدن هوا و نیز افزایش 
دما و آلودگی هوا در پی افزایش آتش سوزی های طبیعی که 
خشکسالی از عوامل آن است، همگی ارتباط مستقیم با سلامت 

و بهداشت عمومی ساکنان زمین دارد.

لزوم بازنگری طرح جامع
توسعه شهر کرج

است  ضروری  کرج  از  فردیس  شدن  جدا  به  توجه  با 
با سرعت  کرج  کلانشهر  توسعۀ  بازنگری طرح جامع 

بیشتری انجام شود . 

مالواجرد در سومین  فرزانه صادق  دنیای هوادار،  به گزارش 
جلسه شورای راهبری نهاد مطالعات و برنامه ریزی شهر کرج 
 که با حضور شهردار کرج برگزار شد با اشاره به اهمیت طرح 
جامع توسعه شهری، گفت: با توجه به جدا شدن فردیس از 
 کلانشهر کرج و نقش مرکز استانی آن این طرح نیازمند بازنگری 

و تغییرات متناسب با آن است . 
دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران در ادامه پس از 
بررسی گزارش عملکرد ارائه شده از سوی معاونت شهرسازی 
و  معماری شهرداری کرج و مشاوران مربوطه طرح جامع توسعه 
شهر کرج، با اشاره به اینکه پس از جداشدن فردیس از کرج، 
این  کلانشهر با مشکلاتی مواجه شده است، گفت: با توجه به 
حساسیت هایی که کرج دارد بررسی مغایرت های طرح جامع 

این  کلانشهر باید در اولویت قرار گیرد . 
این مسئول با تأکید بر اینکه مغایرت ها از جمله محدوده حریم 
شهر، سند پهنه بندی حریم شهر و همچنین عدم تناسب 
کاربری  ها در مقیاس شهری و فراشهری که در اثر انتزاع فردیس 
به وجود آمده است، خاطرنشان کرد: این مغایرت ها می بایست 
به  صورت یک مجموعه کامل به شورای شهرسازی و معماری 

ارسال و مورد بررسی و تصویب قرار گیرد. 

رئیس شورای اسلامی شهر کرج گفت که نقد 
سازنده رسانه ها را روی چشم می گذاریم اما 

در برابر تخریب کوتاه نمی آییم.

به گزارش دنیای هوادار، اکبر سلیم نژاد با بیان 
شورای  پنجم  دوره  روحیه  گفت:  فوق  مطلب 
اسلامی شهر کرج بر شفاف سازی، پاسخگویی و 
مطالبه گری استوار است و بنده بارها اعلام کرده ام 
که رسانه های منتقد و شناسنامه دار باید مورد 
حمایت و تقویت قرار گیرند اما اگر عده ای تحت 
لوای انتقاد قصد تخریب دارند، نمی توان در برابر 

آنها سکوت اختیار کرد.
وی افزود: چنانچه فردی در استخدام مدیریت 
شهری کرج باشد و همزمان در رسانه ها نیز اشتغال 

دارد مخالفتی با این موضوع نداریم اما اینکه در 
ساعات خدمت در راهروهای شورای اسلامی شهر 
به دنبال ارتباط گیری با نمایندگان مردم باشد، قابل 
قبول نیست و مغایر با قوانین و مقررات است. در 
شرایطی که فرد فعالیت در یک نهاد را پذیرفته، 

باید در چارچوب قوانین آن عمل کند.
این مسئول ادامه داد: رسانه ها نیز همچون سایر 
عرصه ها و حوزه ها باید و نبایدهای خود را دارند 
که اصحاب محترم رسانه و خبر باید به آن پایبند 
باشند، ما در جایگاه مسئول ضمن آنکه همواره 
پاسخگوی سؤالات و پرسش های اصحاب رسانه 
هستیم و از نقد رسانه آنها استقبال می کنیم، اما 
در برابر تخریب ها چاره ای جز دفاع نداریم، چرا که 
افکار جامعه با طرح موضوعات غیرواقعی دچار ابهام 

و پرسش می شود.
 رئیس شورای اسلامی شهر کرج گفت: مدیریت 
شهری کرج، حامی نخست رسانه های مکتوب و 
مجازی در سطح استان است که اصحاب محترم 
رسانه نیز بر آن صحه می گذارند، همه ساله باشکوه 
ترین مراسم روز خبرنگار را برگزار می کنیم و برای 
تکریم عزیزان از هیچ کوششی فروگذار نکرده ایم، 
ما انتظار تعریف و تمجید نداریم اما خواستار نقد 
منصفانه و مبتنی بر واقعیت و ارائه راهکار هستیم.

 به گفته سلیم نژاد، متأسفانه عده ای سودجو و 
با اهداف سوء به نام مطبوعات و شغل مقدس 
در  و  امتیازگیری هستند  دنبال  به  خبرنگاری 
همین راستا نسبت به تخریب عملکرد و جایگاه 
مسئولان اقدام می کنند که این افراد چه از جانب 
مطرود  مسئولان  جانب  از  چه  و  رسانه  اهالی 
هستند و بنا نیست ما به نام نقدپذیر بودن، در برابر 
دروغ پردازی عده ای سکوت اختیار کنیم، خیر، 
این رویه دوره کنونی شورای اسلامی شهر نیست.

وی در پایان ضمن قدردانی از زحمات و تلاش 
های قشر شریف خبرنگار و روزنامه نگار، تصریح 
کرد: اصحاب رسانه و خبر برغم اینکه مطالبه گر 
زمره  در  هستند  مردم  مختلف  اقشار  حقوق 
مظلوم ترین افرادند و ما مشکلات این عزیزان را 
درک می کنیم و همواره نگاه حمایتی و نه قهرآمیز 
و  رسانه های جمعی  که  امیدواریم  و  داشته ایم 

گروهی در امر مطالبه گری موفق و پیروز باشند.

تهران  شهردار  اسبق  معاون  مقام  قائم 
به  امیدی  که  حاضر  حال  در  داد  پیشنهاد 
گسترش حمل و نقل عمومی تهران نیست 
مدیریت  سوی  از  زمستانی  تعطیلات  طرح 

شهری پیگیری شود.

 به گزارش دنیای هوادار به نقل از مهر، حجت 
بهروز با اشاره به برنامه های کاهش آلودگی هوای 
پایتخت که طی سال های گذشته تهیه شده 
است، گفت: چندسال پیش که برنامه کاهش 
آلودگی هوای تهران در حال تدوین بود، تأمین 
کوتاه مدت زیرساخت های مورد نیاز آن در بخش 
حمل و نقل عمومی مانند حداقل ۳۰۰۰اتوبوس 
نوسازی  و  مترو  قطار  و ۲۰۰۰واگن  دوکابین 
۳۰هزار تاکسی فرسوده با جایگزین های یورو۲ 

و بالاتر غیر ممکن بود.
ادامه داد: حداکثر بضاعت کشور و شهر  وی 
تا   ۲۰۰ سالانه  تامین  سال9۳  در  تهران 
اتوبوس و حداکثر همین تعداد  ۳۰۰دستگاه 
واگن بود. نوسازی ناوگان تاکسیرانی با خوش 
بالغ می  بینی زیاد حداکثربه سالانه ۱۰هزار 
شد. با آن روند در کمیسیون زیربنایی دولت 
که آقای شریعتمدار ریاستش را برعهده داشت 

شرایط  از  گذر  جهت  که  شد  داده  پیشنهاد 
تهران  شهر  مدت  میان  در  آلودگی  اضطرار 
تعطیلات سه هفته ای را از هفته چهارم آبان 
داشته باشد و به جای آن مدارس یک ماه زودتر 
در شهریور آغاز به کار کنند. طرح مفیدی بود. 
هم به توریست جنوب کشور  کمک می کرد 
هم مشکلات تعطیلات بی برنامه آلودگی هوارا 
کم می کرد. مردم هم فرصت داشتند که برای 
این زمان برنامه مناسبی برای خود و خانواده 
آموزش  وزارت  نماینده  متاسفانه  کنند.  مهیا 

پروش به شدت مخالفت کرد.
بهروز گفت: دلیل این مخالفت  آن بود که سنت 
شروع مدارس در اول مهر از پایه های آموزش 
همگانی است و تغییر آن بزرگترین ضربه به 
کشور و نظام آموزشی است. متأسفانه هیچکس 
نتوانست علت این مخالفت تند را درک کند. ولی 
به هرحال با استدلال اینکه تغییر تقویم آموزشی 
از اختیارات دولت نیست و مجلس باید تصویب 

کند جلوی آن گرفته شد.
نقل  و  حمل  ارشد  کارشناس  این  گفته  به 
حال که دیگر امیدی به گسترش حتی کند 
حمل و نقل عمومی تهران نیست و همینطور 
وضعیت جدی آلودگی هوا بهتر است این طرح 

که با تمامی مستندات در معاونت حمل و نقل 
موجود است پیگیری شود تا شاید برای سال 
شهروندان  نفسهای  بر  باشد  مرحمی  آینده 
کشور  اگر  حتی  باشیم  بین  واقعه  تهران. 
نداشت  مشکلات تحریم و کمبود منابع هم 
تأمین سریع زیرساختهای مورد نیاز حمل و 
بود  بسیار سخت  کاری  مدت  کوتاه  در  نقل 
باید بفکر  و در وضعیت کنونی نشدنی. پس 

طرحهای جایگزین کمیته اضطرار بود.

رئیس شورای شهر کرج:

نقد سازنده رسانه ها را روی چشم می گذاریم،
در برابر تخریب کوتاه نمی آییم

امیدی به نوسازی ناوگان حمل و نقل نیست

تلنگر
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هنری

رئیس قوه قضائیه: 

هیچ مشکل حل نشدنی در کشور وجود ندارد
نقد فیلم

نقدی بر »23 نفر«؛ ساخته مهدی جعفری

سوژه بکری که حیف و میل شده!
و  فیلمسازان  برای  اساساً   - سیفی  محمدحسین 
حساب  به  بحثی  قابل  مقوله  »جنگ«  هنرمندان، 
می آید؛ چرا که »جنگ« ذاتاً پدیده دراماتیکی است 
که می تواند دست مایه خلق آثار تأثیرگذاری در بدنه 
هنر شود. با نگاهی سطح پایین تر و کالایی تر، جنگ 
می تواند  آن  روی  کارکردن  که  است  جذابی  مقوله 
منتهی به خلق آثاری مهیجی در تاریخ سینما شود 
و علاوه بر تأثیرگذاری روی مخاطب، او را به وجد هم 
بیاورد. خوب یا بد، به هرحال در طول تاریخ فیلمسازان 
متعددی درباره جنگ فیلم ساخته اند. جنگ هشت 
ساله ایران و عراق هم مانند هر جنگ دیگری در تمام 
دنیا، آبشخور ماجراهای دراماتیک بسیاری است که 
می توانند به هنرمندان ایده خلق آثار هنری بدهند. 
اما خب معمولاً در تمام این سال های پس از جنگ، 
یک نگاه سطحی و به دور از اتفاقات »داستانی« به این 
جنگ وجود داشته که باعث شده کمتر فیلم ماندگاری 
درباره جنگ ایران و عراق ساخته شده باشد. این نگاه 
سطحی در برخی آثار در فیلمنامه شان دیده می شد و 
برخی دیگر هم در اجرا آنقدر سطحی عمل می کردند 
که اساساً جنگی که ساخته بودند مصنوعی می شد و 
برای مخاطب باورپذیر از آب در نمی آمد. )که البته 
این بخش بیشتر متوجه عدم پیشرفت تکنولوژیک 

سینمای ایران بود(
یکی از داستان هایی که در جنگ ایران و عراق وجود 
داشت و پتانسیل بسیار بالایی برای تبدیل به یک اثر 
باکیفیت سینمایی در آن دیده می شد، ماجرای همان 
بیست و سه نوجوان اسیر ایرانی بود که در عملیات 
آزادسازی خرمشهر حضور داشتند و در همان سال 
شصت و یک اسیر شدند و حکومت عراق تصمیم 
به سوء استفاده از آن ها و بهره برداری رسانه ای برای 
خودش گرفت و از این رو سعی کرد با رفتاری مهربانانه 
آنها را به سمت خود بکشاند. همین خلاصه چندخطی 
به نظر کافیست برای اینکه اقتباس از چنین داستانی 
برای سینما حاصل بسیار درخشانی روی پرده داشته 
باشد. آن هم به دو دلیل؛ اول این که داستان چه از 
نظر نوع شخصیت های قهرمان و ضدقهرمان و چه 
از نظر شکل مواجهه با بحران و سیر پیشرفت وقایع 
تقریباً در تاریخ جنگ های جهان منحصر به فرد است و 
دوم این که تمام این ماجرا با جزئیات بسیار جذاب در 
سال نود و یک توسط یکی از همان نوجوانان )احمد 
تحت  اتوبیوگرافی  کتاب  یک  قالب  در  یوسف زاده( 

عنوان »آن بیست و سه نفر« منتشر شد و عملاً کسی 
که می خواست برای ساختن این فیلم اقدام کند، هیچ 
چیزی روی کاغذ کم نداشت. شنیدن داستان اسیر 
شدن ۲۳سرباز نوجوان در یک جنگ نابرابر و آزار و 
ستمی که به آنها روا داده شده و بدبختی هایی که در 
دوران اسارت خود کشیدند و بردباری هایی که از خود 
نشان دادند، تقریباً برای هر مخاطبی در هر جای دنیا 
جذاب است. با این وجود اما فیلمی که امروز روی پرده 
می بریم به هیچ وجه انتظارات مان را برآورده نمی کند و 
آنقدر کلیشه ای و در بعضی دقایق خسته کننده از آب 
درآمده که حس می کنیم کاش چنین موضوع بکری 

به این راحتی حیف نمی شد.
از جایی شروع می شود که  فیلم  بزرگترین مشکل 
نمی خواهد هیچ جزئیات و قصه ای از زیر دستش در 
برود. به هرحال این موضوع، بیست و سه شخصیت 
دارد و قاعدتاً در یک فیلم نود دقیقه ای نمی شود به 
همۀ آن ها پرداخت و خیلی مسائل مربوط به آن ها 
مثل »انگیزه ها« و... را تشریح کرد. اما فیلمساز نه تنها 
به همین بیست و سه نفر اکتفا نکرده بلکه ماجرای 
ملاصالح، آن قاری اسیر ایرانی که با عراقی ها در زندان 
همکاری می کرد را هم در فیلم گنجانده و عملاً یک 
جهان داستانی دیگر هم به فیلم افزوده است. کاری 
که مهدی جعفری قصدش را داشته عملاً باید در یک 
»سریال« اتفاق می افتاد و آنجا با دست باز می توانست 
به جهان تک تک کاراکترها بپردازد اما با تلاش برای 
انجام آن در فیلمش، عملاً با بیان تلگرافی جزئیات و 
پرداخت های کلیشه ایِ هریک آن ها را حیف و میل 

کرده است.
طبیعی است که این همه داستان را نمی توان در نود 
دقیقه به خوبی روایت کرد و فیلمساز به ناچار داستان را 
به کلیشه ای ترین شکل ممکن به تصویر می کشد و عملًا 
به جز پرداخت ناقص یکی دو نفر، بقیه شخصیت ها 
صرفاً عضوی از گروه هستند و شاید بیش از یکی دو 
پلان در فیلم دیده نشوند. این پرداختی که بیشتر به 
از سر باز کردن شباهت دارد باعث شده تا فیلمساز 
خیلی مسائل را هم روی دوش مخاطب بیندازد و حتی 
زحمت تشریح انگیزه های کاراکترهایش را هم احتمالاً 
به خاطر کمبود وقت به خودش ندهد. وقتی مخاطب 
نداند که این کاراکتر با چه انگیزه ای تا این اندازه 
شجاعانه دشمن را به سخره می گیرد، قاعدتا برایش 
»زمخت« و شعاری جلوه می کند و عنصر »همذات 

پنداری« به کل از دست می رود.
علاوه بر فشردگی که بر فیلمنامه وارد آمده، مهدی 
از  سیلی  با  بکر  موضوع  این  هم  اجرا  در  جعفری 
جزئیات بصری را حیف کرده است. اساساً ساختن 
فیلمی درباره آن بیست و سه نفر برای یک کارگردان 
بزرگ هم چالش جدی به حساب می آید، چه برسد 
به مهدی جعفری که پیش از این بیشتر به عنوان 
می شده  شناخته  مستندساز  و  فیلمبرداری  مدیر 
و  بصری  لحاظ  به  فیلم  جنگی  بخش های  است. 
فنی حرفه ای از آب درنیامده اند و باورپذیر نیستند. 
شاید دلیل این امر به نظر بیاید که که کارگردان 
تمرکز اصلی خود را بر ترسیم درست فضای زندان 
و اسارتگاه بناکرده است و قصد جدی برای ساختن 

فیلمی میدانی درباره ی جنگ نداشته است اما مسأله 
اینجاست که حساس ترین صحنه های فیلم در داخل 
زندان هم خالی از هر گونه میزانسن تنش زایی است 
و صحنه های فیلم به یک »دورهمی« بدل شده تا 
کافی  تسلط  عدم  و  ناپختگی  جنگی!  اسارت  یک 
فیلمساز بر کاری که در حال انجامش است از همان 
چشم  به  بچه ها  اسارت  و  جنگ  آغازین  سکانس 
می آید. پرداخت تصویری این موضوع بکر به شدت 
خلوت تر، دم دستی  و خالی از جزئیات است. بازسازی 
لوکیشن ها و بسیاری از موقعیت های دیگر پیش آمده 
برای این رزمندگان دقیق و حساب شده بوده و از 
حیث طراحی صحنه و این موضوعات نمی توان به 
به  تنها  میزانسنی  مشکلات  و  گرفت  خرده  فیلم 
کارگردان اثر باز می گردد که التهاب موجود در فضا 
را از اثرش گرفته است و با دیالوگ های بعضاً شعاری 

پر کرده است.
برای مثال جایی که قرار است بچه ها مصاحبه رادیویی 
داشته باشند و مصاحبه گر/بازجو آن ها را وادار می کند 
سن خود را کمتر بگویند، به خودی خود صحنه بسیار 
تنش زا و مهمی برای فیلمنامه محسوب می شود. اما 
در فیلم کار به دوتا سیلی و پس گردنی ساده ختم 
منصرف  مصاحبه  گرفتن  از  هم  بازجو  و  می شود 
می شود! یعنی آن همه شلاق و کابل خوردن بچه ها و 
شتسشوی صورت هایشان برای مصاحبه و ظاهرسازی 
عراق را فیلمساز بی خیال شده تا احتمالاً بتواند از پس 
اجرای کار بربیاید. صحنه های شکنجه نوجوان ها در 
استخبارات نیز در بدترین حالت به لگدخوردن محدود 
شده که آن هم به شکل اسلوموشن نشان داده می شود! 
همچنین سازندگان از بازسازی صحنه ملاقات بچه ها 
با صدام حسین خودداری و در عوض، تصویر بازیگران 
با جلوه های بصری بر روی فیلم آرشیوی واقعی  را 
ایمپوز کرده اند تا با مستندنمایی، از انجام کار سخت 
و احتمالاً پرگاف فرار کنند. البته به قیمت تبدیل فیلم 
به اثری خالی از جذابیت. حتی در شکل فعلی باعث 
شده تا بچه های داخل مستند و بچه های داخل فیلم 

دو »آدم« متفاوت به نظر بیایند!
باید پذیرفت که به واسطه ساخته شدن این فیلم 
دیگر تا سال ها قرار نیست فیلم دیگری از این ماجرا 
ساخته شود. در نتیجه »۲۳ نفرِ« مهدی جعفری یک 
و  فیلمی جذاب  در ساخت  تمام عیار  فرصت سوزی 

مهیج از »آن بیست و سه نفر« بود.

باید پذیرفت که به واسطه ساخته شدن این فیلم دیگر تا سال ها قرار نیست فیلم 
دیگری از این ماجرا ساخته شود. در نتیجه »23 نفرِ« مهدی جعفری یک فرصت سوزی 

تمام عیار در ساخت فیلمی جذاب و مهیج از »آن بیست و سه نفر« بود.
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مهدی صالحی

خواب خوش به چشم هواداران استقلال روا نیست. 
فوتبال را بدون »هوادار« و تماشاگر تصور کنید؛ به 
راستی که چه ارزشی دارد؟ این همه هیاهویی که 
در جهان فوتبال وجود دارد به نظرتان برای چیزی 
جز »دیده شدن« است؟ عربستان میلیون ها دلار پول 
خرج می کند و سوپر کاپ ایتالیا را به ریاض می کشاند 
تا فقط به جهان ثابت کند که کشور غریبه ای با فوتبال 
نیست. منچستریونایتد سالانه  فرهنگ  و  و شادی 
۲۰۰میلیون یورو تنها از فروش پیراهن هایش در دنیا 
درآمد دارد و ده ها مثال این چنینی دیگر که ثابت 
می کند تمام معنای فوتبال در »تماشاگر« و هواداری 

خلاصه می شود.
حالا فکر کنید در چنین جهانی باشگاهی وجود دارد 
که دیده شدن و هواداری برایش اصلاً در اولویت نیست 
و جز بازی کردن با افکار عمومی، هیچ برداشت دیگری 
از این سرمایه نمی کند. منظورمان یک نمونه خارجی یا 
پرت نیست! منظورمان یکی از پر طرفدارترین تیم های 
ایرانی است که سابقه دو قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا را 
هم دارد. منظورمان »استقلال تهران«ای است که در 
این چندسال اخیر کوچکترین شباهتی به یک باشگاه 
حرفه ای ندارد و به یک »کاروانسرا« یا »بنگاهِ« چاپ 
کردن پول های بی زبانِ بی هدف بدل شده است که به 

هیچکس و هیچ جا هم پاسخگو نیست.

اگر جای هواداران استقلال بودم...
مدیران به استقلال می آیند و یک افتضاح بالا می آورند 
بر  از  به خوبی  را  اما همه شان یک جمله  و می روند 
کرده اند؛ آن ها مدام می گویند »هیچ نامی بزرگتر از 
نام استقلال نیست« اما غافل از اینکه همه شان یک 
نام را پاک فراموش کرده اند و آن هم جایگاه »هوادار« 
است. اگر یک چیز قرار است از باشگاه فراتر باشد آن 
هم هواداران فوتبال و باشگاه هستند که بزرگترین و 
مهمترین دارایی یک باشگاه به حساب می آیند. من اگر 
جای هواداران استقلال بودم، از همین امروز تا وقتی 
که مدیران و پشت پرده معیوب استقلال آن را به حال 
خودش واگذار کنند و اجازه بدهند دست »اهل«اش 
بیفتد، به این باشگاه پشت می کردم و به حمایت تیم 
های دیگری حتی لیگ یکی می پرداختم تا مدیران 
باشگاه بفهمند که سرمایه ای مانند »هوادار« در فوتبال 

چه ارزشی دارد.
داستان دروغ های مدیران استقلال حکایت غریبی دارد. 

از آن جنس داستان های با تمِ »خیانت« که تیغ نابودی 
دسته گرفته اند و با خنده های ترسناکی شبیه خنده های 
جادوگر »سیب به دست« قصه های سپیدبرفی، گرد 
بیچاره  بگذارد.  آرزوهای مخاطبش  بر روی  حسرت 
مخاطب، وقتی که این داستان ها را تجربه کند و دستش 
به هیچ جا بند نباشد. اگر جای هواداران استقلال بودم از 
امروز یا استادیوم ها را از پرچم های آبی خالی می کردم و 
یا چنان زلزله ای در آزادی به پا می کردم که همه چیز بر 
سر مدیران و هیئت مدیره و پشت پرده و... خراب شود.

خداحافظ »آندره استراماچونی«
شاید برای برخی که از ماجرا خبر ندارند سؤال باشد 
که ماجرا چیست که آتش این متن انقدر تند است؟ 
پاسخ در تیتر تیتر یک خبرهای آخر هفته گذشته 
است. اکثر آن ها تنها یک جمله بود که » استقلال رسماً 
به همکاری خود با استراماچونی پایان داد«! رسماً باید 
بگوییم که خداحافظ مرد ایتالیایی و مبتکر »کاتناچو« 
در فوتبال ایران؛ خداحافظ »آندره آ استراماچونی« ! و 
حالا حکایت هواداران استقلال، حکایت مردمانی است 
که ویرانی خانه شان را به چشم خود دیده اند و می دانند 
اگر همه چیز هم دوباره سرپا شود، باز این خانه همان 

خانه سابق نخواهد شد!
حتی اگر معجزه ای بشود و یک ناجی این تیم را دوباره 
سرپا کند، دیگر آن شور سابق در دل هواداران دیده 
نمی شود. »ترس« در رگ های »آبی« ریشه دوانده 
است ؛ ترس از »بی وفایی« و »ناامنی« برای »ویرانی« 
دوباره. ترس از »خیانت« که مانند یک وعده غذایی 
روزانه در باشگاه استقلال محسوب می شود. هواداران 
از مدیران آبی یک خواسته داشتند و آن هم اینکه به 
هیچ قیمتی اجازه ندهند این خانه آباد شده به دست 
استراماچونی ویران شود. آن ها با استراماچونی خواب 
قهرمانی با »7۰ امتیاز« و یکه تازی در آسیا و حضور در 
جام باشگاه های جهان را می دیدند. آن ها با استراماچونی 
خیال رخنه ترس بر اردوی رقیب را از سر می گذراندند 
اما امروز خودشان در ترس هایشان غرق شده اند. و همه 

چیز زیر سر »خیانت« است.

آیا »استراماچونی« صرفاً برای پول رفت؟
به  نباشد  بد  شاید  پرسش  این  به  پاسخ  برای 
صحبت های خودش و دستیارش نگاهی بیندازیم ؛ 

خود استراماچونی در استوری هایی که اواسط هفته 
برخی  خیانت  از  به صراحت  بود،  گذاشته  گذشته 
مدیران و مدیری که استعفاء کرده بود و هنوز در 
تازه ترین  در  کرد.  پرده برداری  دارد  جلسات حضور 
دستیاران  از  یکی  لتو«،  »سباستین  هم  واکنش ها 
از  توتو مرکاتو پس  با  استراماچونی در مصاحبه ای 
انتشار خبر فسخ قرارداد استراماچونی گفت: »ما برنامه 
از  بازگشت  برای  را  تیم  سازماندهی  و  آماده سازی 
تعطیلات دومرتبه در نظر گرفتیم و اطمینان داشتیم 
که با شور و هیجان زیاد به تهران باز خواهیم گشت اما 
رفتار یکسری از نمایندگان باشگاه مانع هر توافقی شد.
اصلا بیراه نیست اگر بگوییم که جدایی استراماچونی از 
استقلال شاید برای این بود که اسیر ویروس »دروغ و 
خیانت« نشود. استراماچونی که رفته است و دیگر هم 
باز نمی گردد اما هواداران استقلال اگر کمی با عینک 
کنند  نگاه  مسأله  این  به  »خیریت«  و  »حکمت« 
شاید بتوانند از دل همین ماجرای غم بار درس هایی 
بگیرند که برای ماه های پیش رو به دردشان بخورد. 
درس هایی که شاید هواداران استقلال را به خودشان 
بیاورد و باعث شود آبی ها بفهمند که خیانت از رگ 
گردن به آن ها نزدیکتر است غافل از اینکه آن ها 

»واکسن«اش را نزده اند.
استراماچونی  استقلال مدام می گویند چرا  مدیران 
ده روز صبر نکرد اما کیست که نداند استراماچونی 
۱4بازی بدون پرداخت مطالباتش روی نیمکت نشست 
و صبر او ماه ها بیشتر از این ده روز بوده است. اگر آن ها 
قرار بود به فکر باشند در همان ۱4بازی فکرش را 
می کردند. وقتی کار از کار گذشته سر چه کسی را 
بی محل  از دسته چک  کاری  می مالند؟ حتی  گول 
فتح الله زاده هم برنیامد و او نیز سریال تکراری اش را 
سر یک هفته به قسمت سوم و »استعفا«ی سوری 
رساند. او که پیش از آمدنش با وعده های گوناگون 
و آوردن »مسی« و بازگرداندن »استراماچونی« و... 
اما پشت محبوبیت  نوازش می داد حالا  را  گوش ها 

»فرهاد مجیدی« خودش را قایم کرده است.

استقلالِ پسا استراماچونی
 چه مدلی خواهد بود؟

استراماچونی رفت و »فرهاد مجیدی« از حالا هدایت 

فرهاد  گرفت.  خواهد  عهده  بر  را  تهران  استقلال 
مجیدی به عنوان سرمربی استقلال، در بهترین شرایط 
و آرمانی ترین تصورات، تنها یک مُسَکِن موقت است 
برای زخم ها و فراق ها. خشت اول را با برنگرداندن 
استراماچونی کج گذاشتند و بعدی  را هم کج تر و 
تمام  مانند  احتمالاً   99-98 فصل  استقلال  بنای 
استقلال های چندسال اخیر تا ثریا کج خواهد رفت. 
محبوبیت فرهاد هر چه قدر هم که زیاد باشد نمی تواند 
استقلالِ سر رفته از »خیانت« و »بی تدبیری« را 

دوباره میزان کند.
بحث »دانش فوتبالی« نیست؛ حتی »یورگن کلوپ« 
هم در یک سیستم معیوب جواب نخواهد داد و مانند 
اتاق »بنز« سوار  این است که موتور پیکان را روی 
کنی! مغز باشگاه که »مدیریت« آن است و باید تمامی 
بخش ها را حول یک محور بگرداند از کار افتاده است. 
یک سرمربی فقط بخش فنی قصه را عهده دار است 
اما وقتی زمین تمرین مناسب، پرداختی های درست، 
پاداش های به موقع، نظم حاکم و.... هیچ معنایی در 
باشگاه نداشته باشد واقعاً چه کار می شود کرد؟ »فرهاد 
مجیدی« قرار است چه معجزه ای در باشگاه بکند که 
همین بساط ها چند صباح دیگر دوباره پهن نباشد و این 
بار شاهد قهر و آشتی های فرهاد نباشیم؟ فرهاد مجیدی 

هم »قربانی« بعدی قصه استقلال است.

کلام آخر
قصه های استقلال شبیه هیچ یک از قصه های دلخواه 
مخاطبانش نیست. قصه هایی با آغاز افتضاح، میانۀ 
تلخ! و  پایان های  و  اوج های درخشان  امیدوارکننده، 
این ساختار شبیه هیچکدام از قصه هایی نیست که 
نمی برد  لذت  قصه ها  این  از  می شناسیم. هیچکس 
بودنِ  معیوب تر  در هرچه  نانشان  که  هایی  آن  جز 
این ساختار است. قصه های آشنا به خاطرات خوش 
آبی معمولاً آغاز کوبنده ای دارند، میانۀ بی نقص، اوج 
درخشان و پایانی خوش. شبیه »راکی« و سایر فیلم های 
قهرمان پرور آمریکا که مخاطب با تماشای آن ها به وجد 
می آید و سکوهای سفید مقابل پرده سبز فوتبال را 
سفت می چسبند! از جزء تا کل استقلال باید کوبیده 
شود و آن را »هواداران« و »عاشقان« استقلال از نو 

بسازند. ولی حیف که نه می خواهند و نه می گذارند!

پایان تلخ رابطه استقلال و استراماچونی؛

چه کسی »مقصر« بود؟
آیا »استرا« صرفاً برای پول رفت؟ یا حاجی »فَتَل« فقط برای آوردن »فرهاد« 

آمده؟ و هزاران پرسش بی پاسخ دیگر!

هوادارِ ناراضی!
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